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صدور مجوز افزایش سرمایه 
بانک مرکزی

آرمان ملی: هیات وزیران به بانک مرکزی 
اجازه داد از اطلاعات موجود در پایگاه اطلاعات 
هویتی، عملکــردی و دارایی مودیان مالیاتی 
استفاده کند. ضمن اینکه سرمایه بانک مرکزی 
نیز از محل اندوخته احتیاطی افزایش یافت. 
هیــات وزیــران در جلسه ۲۷ اسفند ۱۳۹۹ به 
پیشنهاد بانک مرکزی، سازمان امور مالیاتی کشور 
را مجاز کرد از اطلاعات موجود در پایگاه اطلاعات 
موضوع ماده )۱۶۹( مکرر قانون مالیات های 
مستقیم، اطلاعــات مــورد نیاز جهت استقرار 
سامانه های سنجش اعتبار و شناسایی روابط 
اشخاص را با رعایت طبقه بندی مربوط و در حد 
نیاز در اختیار بانک مرکزی قرار دهد. همچنین 
هیات وزیران در جلسه مورخ ۲۷ اسفند ۱۳۹۹ و 
به استناد قانون پولی و بانکی کشور، با پیشنهاد 
مجمع عمومی  بانک مرکزی مبنی بر افزایش 
سرمایه بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران 
از محل اندوخته احتیاطی موافقت کرد. بر این 
اساس، سرمایه بانک مرکزی به مبلغ ۶۳ هزار و 

۳۹۵ میلیارد ریال رسید.

توزیع ۱۴۰۰ تن مرغ در پایتخت
ایلنا: معــاون توسعه بازرگانی وزارت جهاد 
کشاورزی گفت: روز گذشته بیش از ۱400 
تن مـرغ در تهران تخلیه شد، صف های طویل 
کامیون ها به وجود آمده تا مرغ به تهران تحویل 
داده شود. امید گیلانپور در مورد آخرین وضعیت 
توزیع مرغ اظهار کرد: »به طور طبیعی مرغ تهران 
از سه استان شمالی و چند استان دیگر تامین 
می شود. در نتیجه مرغ به قدر کفایت تامین شده 
و هیچ نگرانی از حیث تامین مرغ وجود ندارد، 
خوشبختانه بازار هم واکنش بسیار مناسبی 
نشان داده است. او در مورد وضعیت دیگر استان ها 
افزود: »تقریبا در همه استان ها امروز مرغ توزیع 
شده و بازار در حال بازگشت به آرامش است، 
خبرهای همکاران من از استان های مختلف 
حاکی از این است که بازار واکنش بسیار مناسبی 

نشان داده است.«

کاهش درآمد صادرات گاز
فارس: آمارهای رسمی نشان می دهد درآمد 
کشور از محل صادرات گاز در سال گذشته ۶0 
درصد نسبت به مدت مشابه سال ۹۸ کاهش 
یافت. براساس آمارهای رسمی گمرک در ۱۲ 
ماهه سال ۹۹، بالغ بر ۲ میلیارد و ۶۵۱ میلیون 
دلار گــاز طبیعــی صادر شد. طبــق این آمار، 
صادرات گاز مایع شده به نسبت دوازده ماهه سال 
۹۸، با افت ۶0 درصدی روبه رو شده است. سال 
۹۸ بیش از۶/۶میلیارد دلار گاز صادر شده بود. گاز 
ایران به دو کشور عراق و ترکیه صادرات می شود 
که به دلیل انفجار بخشی از خط لوله صادراتی گاز 
ایران در خاک ترکیه در تاریخ ۱۲ فروردین ماه 
و تعلل مسئولان دولتی در پیگیری این موضوع، 
صادرات ایران به ترکیه تا ۱0 تیرماه قطع شده بود 
و همین امر نقش مهمی در کاهش حجم و ارزش 

صادرات گاز ایران در سال ۹۹ داشت.

۱/7 میلیون مرد در ایران بیکارند
ایسنا: از جمعیت حــدود دو میلیون و 400 
هزار نفری بیکاران بیش از ۱/۷ میلیون نفر مرد 
هستند. اخیرا مرکز آمار ایران گزارشی از وضعیت 
اشتغال و بیکاری را منتشــر کرد  که نشان داد 
جمعیت فعال به حدود ۲۵/۶ میلیون نفر می رسد 
که از این تعداد ۲۳/۱ میلیون نفر شــاغل و ۲/4 
میلیون نفــر بیکارند. با این حال نــرخ بیکاری 
نسبت به زمستان سال گذشته حدود 0/۹ درصد 
کاهش و به ۹/۷ رسیده اســت. بررسی جزئیات 
بیشتر از این حکایت دارد که  از جمعیت بیکار،  
۱/۷ میلیون نفر را مردان تشــکیل می دهند که 
نرخ بیکاری بین آنها ۸/4 درصد است، در زمستان 
۱۳۹۸ جمعیت مردان بیــکار ۱/۹ میلیون نفر با 
نرخ بیکاری ۹/۲ ثبت شــده بود. براین اساس از 
تعداد مردان بیکار حدود ۱۸۳ هزار نفر کم شده 
است. در بین زنان جمعیت بیکار ۶۸۵ هزار نفر با 
نرخ ۱۶/۵ است ولی در سال گذشته زنان بیکار 
۸۱۲/۹ میلیون نفر با نرخ بیکاری ۱۷/۲ بوده اند، 
بنابراین  از جمعیت زنان بیکار ۱۲۶/۹ هزار نفر 

کم شده است.

 کاهش ۳۴ درصدی 
ورود آب به سدها

مهر: آخرین گزارش  وضــعیت سدهای بزرگ 
کشور نشان می دهد، تا ۱۳ فــروردین ۱400 از 
مجموع ظرفیت ۵0/۵ میلیارد مترمکعبی مخازن 
سدها، ۵۸ درصد مخازن پر شده است. براساس 
آمار بهره برداری از سدهای مخزنی کشور تا ۱۳ 
فروردین ۱400 در سال آبی ۱۳۹۹-۱400 
۵0 میلیارد مترمکعبی  از مجموع ظرفیت ۵/
مخازن سدها، ۵۸ درصد مخازن پر شده است. بر 
این اساس، به تبع روند کاهشی بارش ها، حجم 
ورودی آب از ابتدای سال آبی ۱400-۹۹ تاکنون 
برابر با ۱۹ میلیارد و ۸40 میلیون مترمکعب بوده 
که نسبت به مدت مشابه سال آبی قبل از آن )۲۹ 
میلیارد و ۹۲0 میلیون مترمکعب(، بیانگر کاهش 
۳4 درصدی ورودی آب به مخازن سدهای کشور 
است. این گزارش حاکی است، آخرین وضعیت 
سدهای کشور نشان می دهد که میزان ذخایر 
آب در مخزن سدها به ۲۹ میلیارد و ۳۳0 میلیون 
مترمکعب رسیده که در مقایسه با سال آبی 
۹۹-۹۸ )۳۳ میلیارد و ۳۷0 میلیون مترمکعب( 

دارای ۱۲ درصد کاهش است.

آرمان ملی: وزیر نیرو با اشاره به تلاش های 
صورت گرفته در صنعت آب و برق گفت: خانواده 
بزرگ وزارت نیرو کارنامه روشن و درخشانی را از 
خود در سال ۹۹ باقی گذاشت. رضا اردکانیان با 
اشاره به تلاش برای عبور بدون مشکل از تابستان، 
افزود: »در سال جدید امیدواریم با مصرف صحیح 
و مدیریت دقیق همکاران، تابستان کم مشکل و 
بی مشکلی را سپری کنیم.« وی با اشاره به سازوکار 

یکپارچه سازی شرکت های آب و فاضلاب شهری 
و روستایی گفت: »نمی شد این کار را حتی به یک 
مهندس مشاور و یک شرکت خدمات مشاوره واگذار 
کرد؛ این یک جراحی تمام عیار و ضروری بود که 
باید در حین تامین و عرضه و توزیع آب و جمع آوری 
فاضلاب و خدمات مربوط به آن در داخل سیستم 
توسط ستادها، شرکت مهندسی آب و فاضلاب، 
ستاد وزارت نیرو، دستگاه های همکار در دولت، 

هیات وزیران، شورای عالی اداری و بقیه اجزا و ارکان 
طراحی و اجرا می  شد.« اردکانیان ادامه داد: »در 
سال ۹۹، حدود ۵0 سرفصل را به عنوان طرح های 
ساز و کاری تعریف کردیم با این هدف که کم کم به 
عنوان وزارت نیرو و بخش مرتبط با صنعت آب و برق 
در دولت باید بیشتر به سمت این کارها کشیده شویم 
و بقیه کارها در وضعیت مطلوب لازم است توسط 
بخش خصوصی و مجموعه فعال اجرایی بیرون از 
ستادها شکل بگیرد و عرضه شود.« وزیر نیرو گفت: 
»۲۶ اسفند آخرین جلسه پویش بود که با حضور 
رئیس جمهوری طرح ها یکی پس از دیگری افتتاح 
شد و ۲۵0 طرح به ۳0۷ طرح و ۵0 هزار میلیارد 
تومان به بیش از ۸۱ هزار میلیارد تومان بالغ شد؛ این 
طرح ها شامل ۲۵4 طرح ساخت و سازی و ۵۳ طرح 
ساز و کاری بود.« او افزود:  »این طرح های عمده در 
ایفای نقشی که بر عهده ما در سال جهش تولید به 
عنوان زیرساخت و زیربنای توسعه قرار داشت، ایفای 
نقش کردند. ساز و کارها هم نقش خود را ایفا کردند 
و گزارش های مدون این طرح ها هم به زودی ارائه 
خواهد شد.« اردکانیان با بیان اینکه در خلال سال 
گذشته تحولات بزرگ دیگری را هم سامان دادیم، 
ادامه داد:  »خوشبختانه در طول سال هم از حمایت 

همه دستگاه ها و ارکان نظام برخوردار بودیم. سعی 
شد همه همکاران و مدیران در داخل وزارت نیرو، 
ستاد و شرکت ها و در خانواده بزرگ مرتبط با این 
مسئولیت در خارج از دولت، اطلاع رسانی ها به 
شکل منظم انجام شود.« او با اشاره به شعار سال 
و لزوم پیاده سازی آن خاطرنشان کرد: »فراموش 
نکنیم که وزارت نیرو مثل پارسال یکی از اصلی ترین 
دستگاه های مخاطب برای نامگذاری شعار سال 
رهبر معظم انقلاب است. در عرصه تولید به عنوان 
دو زیرساخت، برنامه و فعالیت های خود را ادامه 
خواهیم داد و پشتیبانی ها و مانع زدایی ها هم باید 
در وهله اول معطوف به مجموعه های تولید کننده در 
داخل این صنعت باشد.« وزیر نیرو با اشاره به بودجه 
۱400 برای صنعت آب و برق خاطرنشان کرد: »به 
زعم بنده اگر با دقت بیشتری به تبصره ها بنگریم و با 
سال های قبل مقایسه کنیم، بودجه ۱400، بهترین 
بودجه صنعت آب و برق است که تاکنون در این 
صنعت داشته ایم، امیدواریم بتوانیم از این بودجه 
بهره برداری حداکثری را داشته باشیم و عملکرد 
اینگونه باشد که این بودجه از حالت یک ساله خارج و 
عملکرد مثبت وزارت نیرویی ها باعث تصویب و تکرار 

احکام این بودجه شود.«

بودجه ۱۴۰۰، بهترین بودجه صنعت آب و برق؛ تاکنون

 بهانه های واهی برای جلوگیری از واردات
دبیر انجمن تولید کنندگان و واردکنندگان ماشین آلات 
سنگین معدنی، ساختمانی و راهسازی  در گفت وگو با »آرمان 
ملی« در خصوص روند تامین ماشین آلات مورد نیاز معدن 
اظهار کرد: در حال حاضر ورود ماشین آلات معدنی تحت تاثیر 
محدودیت های وزارت صمت که در راستای حمایت از تولیدات 
مشابه داخلی صورت گرفته بسیار کاهش یافته و از سوی دیگر 
بانک مرکزی نیز با بهانه های مختلف از تخصیص ارز امتناع 
کرده و با هر ادعای غیرمستندی مبنی بر امکان تولید تجهیزات 
مشابه تعرفه های گمرکی جدیدی وضع می شود. عبدالرضا 
صالحی افزود: تا پیش از این تعرفه واردات ماشین آلات معدنی 
با خودروهای لوکس برابری می کرد که پس از پیگیری های 
فراوان در نهایت تعرفه ماشین آلات معدنی کاهش نیافت بلکه 
نرخ تعرفه های خودروهای لوکس با افزایش مواجه شد که این 
موضوع به همراه روند افزایش نرخ ارز زمینه گرانی و در نتیجه 
کاهش تقاضا را فراهم آورد. وی تاکید کرد: در زمینه واردات 
ماشین آلات معدنی در خصوص تخصیص ارز توسط بانک 
مرکزی، مشکلاتی وجود دارد و ماشین آلات معدنی توسط 
بانک مرکزی، به عنوان یک کالاهای اساسی و استراتژیک 
قلمداد نمی شود در صورتی که ماشین آلات معدنی می توانند 
برای کشور ارزآوری داشته باشند. چون با کمک این ماشین 
آلات می توان مشکلات موجود در بخش معادن کشور را برطرف 
کرد و محصولات معدنی را به خارج از کشور صادر کرد که این 
موضوع باعث ارزآوری می شود. دبیر انجمن تولیدکنندگان 
واردکنندگان ماشین آلات سنگین معدنی، ساختمانی و 
راهسازی به عدم امکان استفاده گسترده از ماشین آلات داخلی 
در معادن اشاره کرد و گفت: ماشین آلات معدنی به سه دسته 
کوچک، متوسط و بزرگ تقسیم بندی می شوند که در زمینه 
تولید ماشین آلات معدنی کوچک و متوسط امکان ساخت 
حدود ۳0 تا ۳۵ درصد این ماشین آلات در داخل کشور وجود 
دارد و بقیه قطعات این ماشین آلات، وارداتی است. صالحی 
اظهار داشت: با توجه به اینکه در ایران، دستمزد کارگر پایین 
است و هزینه انرژی مقرون به صرفه است ساخت ماشین آلات 
معدنی به دلیل اینکه تیراژ آنها پایین است برای تولیدکنندگان 
مقرون به صرفه نیست. از سوی دیگر امکان ساخت بعضی 
از قطعات ماشین آلات معدنی همچون، موتور، لاستیک، 
هیدرولیک و ... در کشور وجود ندارد و باید این قطعات از 
کشورهای دیگر به کشور وارد بشوند. این مقام مسئول، تصریح 
کرد: زمانی که شرکت هپکو در زمینه ساخت ماشین آلات 
معدنی و راهسازی فعالیت می کرد؛ بسیاری از قطعات مورد 
نیاز را از طریق واردات و با مشارکت شرکت های بزرگ خارجی 
تامین می کرد در حالیکه که هم اکنون این امکان برای هپکو 
فراهم نیست. صالحی در ادامه، بیان کرد: ماشین آلات معدنی 

که در داخل تولید می شود و به دلیل آنکه تیراژ آنها پایین است 
جوابگوی نیاز بازار نیست و وزارت صمت در اقدامی عجیب مانع 
ورود ماشین آلات معدنی جدید به کشور شده است که این باعث 
می شود معدنکاران و فعالان بخش معدن، برای اینکه فعالیت 
آنها تعطیل نشود به سمت خرید ماشین آلات معدنی دسته دوم 
بروند و یا ماشین آلات معدنی فرسوده را تعمیر می کنند و از آنها 
استفاده می کنند. وی درپاسخ به سهم ماشین آلات دست دوم 
وارداتی در رشد تولید معادن گفت: بحث واردات ماشین آلات 
معدنی دست دوم از گذشته از سوی معادن بزرگ و برای 
حمایت از تداوم تولید وجود داشته است و اگرچه این بخشنامه 
از سوی معاونت معدنی وقت وزارت صمت و برای ساماندهای 
واردات این ماشین آلات متوقف شد. معاونت کنونی نیز وعده 
رفع موانع وارداتی را داده است، اما باید توجه داشت که اساسا 
در بخش معدن ماشین آلات و تجهیزات بالای ۵ سال از توجیه 
اقتصادی برخوردار نبوده و اصرار برخی از گروه ها و شرکت ها 
برای رفع موانع واردات بیشتر به واسطه رانت ارزی است که 
در پس پرده واردات این تجهیزات نهفته است. به گونه ای که 
بیشتر ماشین آلات فوق که باقیمت ناچیز و تحت عنوان قراضه 
خریداری می شوند برای استفاده از قطعات وارد کشور شده و 
شاید تعداد محدودی از آنها وارد چرخه تولید معادن شوند. این 
فعال معدنی با عنوان اینکه نیاز معادن کشور سالانه بالغ بر ۲ 
هزار دستگاه ماشین آلات است و هم اکنون این میزان به کمتر از 
۳00 دستگاه رسیده است، گفت: کشور به ماشین آلات کوچک 
و متوسط معدنی، راهسازی و کشاورزی نیاز دارد و وزارت صمت 
باید نسبت به ارزیابی تولیدات داخلی اقدام و برای مازاد نیاز 
بازار محدودیت های وارداتی اعمال کند این در حالیست که، 
وزارت صمت دوراندیشی نمی کند و تصمیمات غیرکارشناسی 
به قانون و بخشنامه، تبدیل می شوند. وی تاکیدکرد: اگر دولت 
با بررسی و کار کارشناسی ارز تخصیصی به واردات ماشین آلات 
دست دوم را صرف واردات ماشین آلات نو می کرد بخش قابل 
توجهی از نیاز کشور پوشش داده می شد و با توسعه و تحقق 
برنامه های تولید معادن شاهد افزایش ارزآوری از صادرات 

محصولات غیرنفتی بودیم.
 کاهش تولید مداوم

عضو انجمن سنگ ایران نیز در ادامه در رابطه با مشکلات 
معادن کشور و فعالان این حوزه در رابطه با ماشین آلات معدنی 
می گوید: بر اساس آمار وزارت صنعت، معدن و تجارت، ظرفیت 
اسمی واحدهای معدنی ایران ۳0 میلیون تن است. طبق 
آمارهای جهانی در سال ۲0۱۹، مجموع تولیدات معدنی ایران 
هشت میلیون و ۲۵0 هزار تن بوده است؛ این در حالی است 
که میزان تولید کشور طی سال ۲0۱۸، ۹ میلیون تن بوده 
است، بنابراین این آمار نشان می دهد که طی چند سال اخیر 
به طور میانگین، سالانه 400 هزار تن کاهش تولید داشته ایم. 

سیامک حاج سیدجوادی افزود: در حال حاضر معضل بزرگ 
معادن سنگ کشور، تامین ماشین آلات سنگین و بیش از آن، 
هزینه های تعمیرات و لوازم یدکی این ماشین آلات است که 
بسیار سرسام آور بوده و به خودی خود، چالش مهمی محسوب 
می شود. حتی امکان ورود ماشین آلات دست دوم هم وجود 
ندارد و معدن کاران بایستی ماشین آلات فرسوده را از بازار 
اصفهان و محلات تهیه کنند. وی  تصریح کرد: در هیچ کجای 
دنیا یک سرمایه گذار یا یک معدن دار، صفر تا ۱00 کار را خودش 
انجام نمی دهد؛ لذا بایستی امکانات و تسهیلات مالی فراهم 
شود. عمر ماشین آلات سنگین در معادن سنگ ساختمانی 
حداقل ۱0 سال است. اگر تخصیص ارز داده شود و وزارت صمت 
و گمرک نیز حمایت خود را دریغ نکنند، به راحتی می توان با 
درآمدی که از استخراج معدن به دست می آید، تمام بدهی ها 
را پرداخت کرد و ایجاد ارزش افزوده داشت. عضو انجمن سنگ 
ایران ضمن تاکید بر اینکه، زمانی که بانک مرکزی ارز مورد نیاز 
را تخصیص ندهد، چگونه می توان ماشین آلات خریداری کرد؛ 
گفت: البته ۲000 میلیارد تومان تسهیلات نیز برای ۲000 
واحد معدنی سنگ بسیار پایین است. ضمن اینکه در مرحله 
بعدی نیز معدن دار با گمرک مواجه شده و به مشکل برخواهد 
خورد. وی با بیان اینکه این موضوع در مقیاس کلان، نیاز به 
مدیریت کلان هم دارد و وزارت صمت بایستی به عنوان متولی 
وارد عمل شده و مشکلات را با بانک  مرکزی برطرف کند، اظهار 
کرد: وزارت صمت مبلغ ۲000 میلیارد تومان را از صندوق 
بیمه دریافت کرده و ماشین آلات را خریداری کند. البته زمانی 
که ۵00 عدد لودر و بیل مکانیکی را سفارش می دهیم، قیمتی 
مناسب تر، تجهیزات و امکانات لوازم یدکی را هم دریافت 

می کنیم و با وثیقه در اختیار معدن کاران قرار می دهیم.
 ضعف اکتشاف و ماشین آلات 

همچنین محمد توکلی معاون سازمان صنعت، معدن و 
تجارت خراسان نیز با تاکید بر اینکه یکی از نیازهای اصلی حوزه 
معدن اکتشافات زیرسطحی است و این در حالیست که اغلب 
شرکت های اکتشافی در کشور دولتی هستند و تاکنون کار 
چندان قابل توجهی در حوزه اکتشافات معدنی در استان انجام 
نداده اند، گفت: یکی دیگر از موانع اصلی در حوزه معادن وجود 
ماشین آلات فرسوده است که لازم است تا با ورود ماشین آلات 
دست دوم خارجی بدون تعرفه گمرکی نسبت به ارتقای 
کیفیت ماشین آلات در بخش معدن اقدام کرد. وی با عنوان 
اینکه استهلاک ماشین آلات در حوزه معادن کشور و افزایش 
هزینه ها ریسک سرمایه گذاری در حوزه معدن را افزایش داده 
است، گفت: در صورتی که مجوز واردات ماشین آلات دست دوم 
خارجی به کشور بدون تعرفه گمرکی صادر شود، دسترسی به 
ماشین آلات ارزان قیمت آسانتر می شود و ارزش افزوده فعالیت 

معدنی افزایش می یابد.

»آرمان ملی« از چالش بخش معدن و عملکرد ضعیف وزارت صمت در واردات ماشین آلات گزارش می کند

توسعه صنعت اسير مافيای واردات

آرمان ملی: از بخش معدن و صنایع معدنی در حالی به عنوان پیشران اقتصاد غیرنفتی در برنامه ششم توسعه یاد می شود که تداوم روند فعالیت این بخش تحت تاثیر کمبود 
ماشین آلات و تجهیزات مورد نیاز با اما و اگرهای زیادی همراه شده است در این باره بررسی ها نشان می دهد ممنوعیت های وارداتی که از سوی دولت و در راستای حمایت از 
برخی از شرکت های ورشکسته صورت گرفته به همراه گسترش سایه مافیای واردات ماشین آلات دست دوم عملا قلب تپنده بخش معدن را به شماره انداخته است.  موضوعی 
که اگرچه برخی از متولیان بخش معدن بر واردات این گونه ماشین آلات و بدون تعرفه گمرکی تاکید داشته و معتقدند نظارت بر نحوه واردات و بهره گیری از تجهیزاتی با کیفیت 
در شرایط سخت اقتصادی چرخه زنگ زده معادن را به حرکت در خواهد آورد اما به گفته فعالان این حوزه عدم تناسب محصولات داخلی با نیاز معادن باعث می شود نه تنها 
بخشنامه های حمایتی وزارت صمت از کارایی لازم برخوردار نباشد بلکه اساسا در شرایطی که مجوزهای صادر شده برای واردات ماشین آلات دست دوم نیز به محلی برای 

استفاده حداکثری مافیای واردات از مبادلات ارزی به شمار می رود، نمی توان انتظار داشت که اهداف توسعه ای دولت در بخش معدن محقق شود.

  بهانه های واهی برای جلوگیری از واردات

گـــزارش

آرمان ملی: درحالی با دستور شــاپــرک باید درگاه های 
پرداخت کسب وکارهایی چون فروش رمــز ارز از هفته دوم 
اسفند ۹۹ مسدود می شد که مشاهــدات نشان می دهد 
صرافی های دیجیتال بدون هیچ مشکلــی همچنان درحال 
خرید و فروش رمز ارزها هستند. همزمان با داغ شدن بازار خرید 
و فروش بیت کوین و سایر رمزارزها در ایران،  در هفته های 
پایانی سال ۹۹، انتقادات به نبود قانون در این خصوص بالا 
گرفت و بسیاری از تحلیل گران این حوزه تأکید کردند که اگر 
دولت موضع خود را در این خصوص فورا مشخص نکند باید 
منتظر فاجعه ای در بازار بیت کوین مشابه آنچه طی ماه های 
اخیر در بازار سرمایه رخ داد، باشیم. ناصر حکیمی،  معاون سابق 
فناوری های نوین بانک مرکزی ضمن تأکید بر مبهم بودن بازار 
رمزارزها در ایران به تسنیم گفت: »همانطور که دولت سال 
قبل برای ماینینگ قوانین وضع کرد و این بازار را به عنوان یک 
صنعت به رسمیت شناخت باید برای خرید و فروش بیت کوین 
نیز قوانینی داشته باشد.« با این حال اما هنوز دولت و بانک 
مرکزی موضع خود را در این خصوص روشن نکرده اند و قانونی 
هم در زمینه مبادلات رمز ارزها وضع نشده است نه در دولت و نه 
در مجلس! البته افزایش محسوس مبادلات بیت کوین در ایران 
در ماه های اخیر موجب شد تا در نهایت واکنشی هرچند کوتاه 
از بانک مرکزی در محافل خبری مطرح شود؛ در هفته های 
پایانی سال ۹۹ و همزمان با افزایش محسوس قیمت بیت کوین 
در دنیا و بعد از آنکه تعداد زیادی از مردم راهی بازار رمرزارزها 
مخصوصا بیت کوین شدند،  بالاخره موضع بانک مرکزی درباره 
خرید و فروش بیت کوین در ایران اعلام شد هرچند خیلی 
کوتاه! رئیس کل بانک مرکزی با تأکید براینکه خرید و فروش 
بیت کوین آزاد نمی شود، اعلام کرد: »در این خصوص مصوبه 
هیات وزیران را گرفته ایم که اخیرا اصلاحاتی هم روی آن انجام 
شد و مقرر شده افرادی که به طور قانونی و رسمی رمز ارز تولید 
کنند امکان این را داشته باشند که برای واردات از آن استفاده 
کنند. به زودی برای بیت کوین صرافی هایی مشخص می کنیم 
که فقط برای مبادلات تجاری بتوان از آن استفاده کرد.« او 
تاکید کرد: »خرید و فروش بیت کوین  آزاد نمی شود فقط 
آنهایی که به طور رسمی  استخراج کرده اند و تنها برای واردات 
کالا می توانند از رمزارز استفاده کنند.« چندی بعد هم معاون 
همتی در بانک مرکزی با حضور در گفت وگوی ویژه خبری با 
تأکید بر ممنوع بودن معاملات رمز ارز در کشور خطاب مردم 
گفت: »مردم بدانند خطرهای این رمز ارزها بسیار زیاد است و 
پرونده های بسیاری در زمینه کلاهبرداری، سرقت از کیف پول 
و مسدود شدن کیف پول رمز ارزها تشکیل شده است.« طبق 
اعلام معاون اداره نظام های پرداخت بانک مرکزی، براساس 
قانون شورای عالی مبارزه با پولشویی و مصوبه هیات دولت 
در سال ۹۸ مبادله رمز ارزها در کشور ممنوع است. همزمان 
با اعلام موضع بانک مرکزی در خصوص بیت کوین و خرید و 
فروش رمزارزها در ایران،  مرکز ملی فضای مجازی هم اعلام 
کرد که سایت های خریدوفروش بیت کوین مجوز ندارند. 
بنابراین و با توجه به موضع گیری هایی که تاکنون توسط مراجع 
رسمی  اعلام شده است، مبادله رمز ارزها تنها برای استخراج 
رسمی رمز ارز در جهت واردات بلامانع بوده، اما معامله این نوع 
ارز بین افراد ممنوع است. با این حال اما بیش از ۲0 صرافی 
رمزارز با تعداد کاربران و مبادلات روزانه قابل توجه در کشور 
وجود دارد که همگی از درگاه های پرداخت بانکی و شبکه های 
ملی پرداخت نظیر شتاب و شاپرک برای تبدیل ریال استفاده 
می کنند درحالیکه بانک مرکزی تاکنون به هیچکدام از این 
صرافی ها مجوز نداده است. فرایند خرید و فروش با درگاه های 
پرداخت توسط صرافی های دیجیتال درحالی به راحتی انجام 
می شود که طبق سیاست اعلامی  بانک مرکزی در مستند 
رمز ارزها، خرید و فروش رمزارزها در صرافی های غیرمجاز 
ممنوع است و مشخص نیست که این صرافی ها چگونه از بستر 
پرداخت الکترونیک کشور بهره مند می شوند! نکته جالب 
البته اینجاست که خرید و فروش بیت کوین و سایر رمزارزها 
درحالی همچنان از طریق صرافی های دیجیتال انجام می شود 
که ۱۲ اسفند ۹۹ شرکت خدمات پرداخت شاپرک با صدور 
بخشنامه ای به شرکت های پرداخت یار دستور داد که نسبت به 
قطع خدمات پرداخت الکترونیک به پذیرندگان پشتیبانی شده 
که کالا و خدماتی مغایر با قوانین جمهوری اسلامی  ایران و بانک 
مرکزی ارائه می کنند، اقدام کنند. این شرکت از وب سایت های 
ارائه دهنده خدمات خریدوفروش ارزهای دیجیتال به عنوان 
یکی از همین کسب وکارها یاد کرده است. این وضعیت درحالی 
است که شاپرک از پرداخت یارها خواسته است که بالافاصله 
پس از دریافت این نامه، ارائه خدمت به کسب و کارهایی چون 
فروش رمزارز، فیلترشکن و سایت های شرط بندی و قمار را 
متوقف کنند. در غیر این صورت، شاپرک راسا این خدمات 
را قطع کرده و با شرکت پرداخت یار هم برخورد می کند.  از 
مهمترین انتقادات به روال موجود برای خرید و فروش رمزارزها 
نگرانی از خروج ارز از کشور است؛ حجم زیادی از بیت کوین های 
موجود در بازار داخلی، از طریق صرافی های خارجی خریداری 
شده اند؛ تحلیل گران این بازار معتقدند که ادامه وضعیت موجود 
رمز ارزها در ایران به معنای مجوز خروج سرمایه و ارز زیادی 
از کشور است، همانطور که تا الان نیز برای خرید ماینر و تولید 
بیت کوین، ارز زیادی از کشور خارج شده است. همانطور که در 
بالا هم اشاره شد، محل اصلی تأمین ارز دیجیتال، صرافی های 
خارجی هستند که در واقع در این روش با مقدار زیادی خروج 
ارز از کشور مواجه ایم؛ هرچقدر تقاضای ارزهای دیجیتال در 
ایران بالاتر برود خروج ارز از کشور بیشتر خواهد شد. اگرچه 
معاملات صرافی های داخلی توسط نهادهای نظارتی قابل رصد 
است، اما با انتقال ارزها به صرافی های بین المللی این مزیت 
کمرنگ می شود. ضمن اینکه، گسترش پذیرش و معاملات 
ارزهای دیجیتال در کشور باعث تقویت اقتصاد زیرزمینی و 

پولشویی شده است.

»آرمان ملی« گزارش می دهد:
 چرا درگاه های پرداخت رمزارزها 

مسدود نشد؟


